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S
ektor za politiku odbrane Ministarstva odbrane, u proteklih je se-
dam meseci znatno pro{irio i intenzivirao me|unarodnu vojnu sarad-
wu, uobli~io nove strategijske dokumente kojima se profili{u glavni
pravci daqe reforme sistema odbrane i postavio osnove organizaci-
je koja je va`an instrument realizacije opredeqene politike odbrane. 
O realizovanim aktivnostima, rezultatima i planovima vojne sarad-

we i nastavku reformskog procesa razgovarali smo sa mr Du{anom Spaso-
jevi}em, pomo}nikom ministra za politiku odbrane. 

Œ Me|unarodna vojna saradwa sa pojedinim dr`avama jeste i naj-
razvijeniji oblik me|udr`avne saradwe. U tom okviru imali ste
susrete na visokom nivou u SAD, Velikoj Britaniju, nedavno u Tur-
skoj i Francuskoj. Intenzivna je saradwa i sa susedima i u me|u-
narodnim bezbednosnim organizacijama. Koje teme su preovlada-
vale i kakvi su stavovi Va{ih sagovornika o pitawima va`nim za
Srbiju i wenu vojsku?
– Me|unarodna vojna saradwa je izuzetno zna~ajan segment ne sa-

mo politike odbrane nego i ~itavog sistema i va`an dr`avni resurs.
Vojska je i veoma bitan instrument spoqne politike. Prilikom svih su-

Nedvosmisleno
opredeqewe politike
odbrane Srbije jesu
razvijen sistem odbrane
i sna`na vojska. 
To podrazumeva jaku
dr`avu, a prioritet
takve politike jeste
stvarawe zdravih
institucija. Svaki
segment sistema mora
biti ~vrst i otporan, 
jer samo u sinergiji
mo`emo do}i do boqih
rezultata.

MAGISTAR DU[AN SPASOJEVI], 
POMO]NIK MINISTRA ZA POLITIKU ODBRANE

15. decembar  2007.

SINERGIJOM
DO BOQIH REZULTATA
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Œ Veliki problem Srbije i bezbednosni
rizik u regionu jeste budu}i status Koso-
va i Metohije. Kako ga daqe re{avati?

– Najboqe za Srbiju, region i we-
govu evropsku budu}nost jeste da se re-
{ewe za budu}i status na|e sporazum-
no, me|usobnim kompromisom. Mini-
starstvo odbrane punim kapacitetom
podr`ava aktivnosti dr`avnog prego-
vara~kog tima i mi }emo u~initi sve iz
na{eg domena da sprovedemo politiku
dr`avnog vrha. 

Istovremeno, za sve vreme dok su
trajali pregovori, isticali smo da Ko-
sovo i Metohija nisu vojni problem, ne-
go politi~ko-pravno pitawe, za koje re-
{ewe treba na}i u okviru me|unarod-
nog prava i sistema Ujediwenih nacija. 

Dobra okolnost je {to sve zemqe
regiona kao svoj prioritet imaju ~lan-
stvo u Evropskoj uniji. Potpuno smo sa-
glasni sa tim da za Kosovo i Metohiju
treba na}i evropsko re{ewe. Po{to
je Evropska unija koncept zasnovan na
konsenzusu i kompromisu, i taj problem
treba re{iti na taj na~in.

Uvereni smo da se problem budu-
}eg statusa Kosova i Metohije mo`e re-
{avati samo primenom evropskih
principa i evropskih standarda, uz pu-

no po{tovawe me|unarodnog prava. Odstupawe od principa do-
govora i kompromisa mo`e biti pogubno za ~itav region. 

Œ Na funkciji potpredsednika Koordinacionog tela za op-
{tine Bujanovac, Medve|a i Pre{evo, ukqu~eni ste u re-
{avawe bezbednosnih i drugih pitawa na tom podru~ju. Ka-
ko procewujete trenutno stawe?
– Stawe na jugu centralne Srbije za sada je stabilno, ali

mo`e da preraste u krizu. Mi veoma pomno pratimo razvoj bez-
bednosne situacije u ~itavom regionu, na severozapadu Makedo-
nije, na teritoriji ju`ne srpske pokrajine i na jugu centralne
Srbije i spremni smo da odmah reagujemo na svaki poku{aj de-
stabilizacije. 

Va`no je naglasiti da Vojska ima veoma konstruktivnu ulogu
u o~uvawu bezbednosti i stabilnosti u tom podru~ju. Uloga koju
ostvaruje ^etvrta brigada, sa komandantom pukovnikom Milosa-
vom Simovi}em na ~elu, ocewena je izuzetno pozitivno ne samo
me|u lokalnim stanovni{tvom ve} i u svim kontaktima koje smo
imali sa stranim predstavnicima. 

Civilno-vojna saradwa koju aktivno sprovodi na{a briga-
da, kao {to je snabdevawe vodom i ogrevom doma}instava u uda-
qenim selima u Kopnenoj zoni bezbednosti, a posebno lekarski
pregledi me{tana u tim selima ili rad lekara VMA u Bujanovcu,
sve to doprinosi sticawu poverewu u Vojsku. A time svakako i
odr`avawu stabilnosti na tom podru~ju. 

Œ Posle usvajawa i predaje Prezentacionog dokumenta
sledi usvajawe Bezbednosnog sporazuma. Koliko brzo bi,
prema Va{oj proceni, mogle da se odvijaju naredne aktiv-
nosti u okviru na{eg ~lanstva u Partnerstvu za mir?
– Ministarstvo odbrane je, odmah posle stupawa na du-

`nost novog rukovodstva, u maju ove godine, u rekordno kratkom
roku, zavr{ilo Prezentacioni dokument. Po{to je pro{ao vla-
dinu proceduru i konsenzusom usvojen, Prezentacioni dokument
je po~etkom septembra u Briselu predat predstavnicima Alijan-
se. U tom dokumentu mi smo istakli u kojim oblastima `elimo
saradwu i koje kapacitete nudimo za weno ostvarivawe. Taj broj
je zaista veliki, a izdvajam demokratsku i civilnu kontrolu Voj-

sreta nailazili smo na izuzetno do-
bar prijem, uprkos otvorenim pita-
wima koja optere}uju na{e odnose.
Prilikom posete Sjediwenim Ameri~-
kim Dr`avama imali smo ozbiqne sa-
govornike u Beloj ku}i, Kongresu, Pen-
tagonu i Stejt departmentu, a pred na-
ma su, krajem decembra, izuzetno va-
`ne bilateralne konsultacije, gde }e-
mo sa najvi{im ameri~kim zvani~ni-
cima ponovo razgovarati ne samo o
vojnoj saradwi nego i sveukupnoj po-
liti~koj situaciji u regionu. To }e bi-
ti jo{ jedna prilika da Srbija predo-
~i i obrazlo`i svoje stavove, pred
veoma te{ke i kqu~ne odluke koje sle-
de za ~itav Balkan.

Prilikom posete Velikoj Brita-
niji zakqu~ili smo da je saradwa u
oblasti odbrane jedan od najrazvije-
nijih oblika me|udr`avne saradwe. A
bilo bi i nama i wima dra`e da je ta-
ko razvijena saradwa i u oblasti eko-
nomije, kulture i politike. 

Tokom posete ministra odbrane
Francuskoj razgovarali smo o novim
perspektivama srpsko-francuskih od-
nosa, pre svega u oblasti {kolovawa
na{ih stare{ina. Poznato je da Fran-
cuska ima kvalitetno vojno {kolstvo i
da je jo{ Kraqevina Jugoslavija svoje
oficire {kolovala na presti`nim francuskim vojnim akademi-
jama. To je veoma delotvoran na~in povezivawa dve vojske, dva
sistema odbrane i dve zemqe.

Posebno bih izdvojio nedavnu posetu Turskoj, gde sam bo-
ravio u sastavu delegacije koju je predvodio predsednik Bo-
ris Tadi}. Tom je prilikom potvr|eno zajedni~ko opredeqewe
da se pro{iri saradwa u oblasti odbrane, ~emu }e doprine-
ti i poseta ministra [utanovca Ankari po~etkom slede}e go-
dine.

Teme koja preovladavaju u svim na{im me|unarodnim susreti-
ma jesu bilateralna saradwa u oblasti odbrane i bezbednosna
situacija u regionu. Srbija je, prema priznawu ve}ine na{ih sago-
vornika, kqu~ni faktor regionalne stabilnosti. Bez jake i stabil-
ne Srbije nema ni bezbednog i prosperitetnog regiona.

Œ Regionalna saradwa doprinosi uspostavqawu novog po-
verewa i bezbednijeg okru`ewa i jedan je od spoqnopoli-
ti~kih prioriteta Srbije, kome sistem odbrane daje zapa-
`en doprinos. U toj saradwi imamo {ta da ponudimo i u
okviru regiona i {ire? 
– Prve posete novog rukovodstva ministarstva odbrane

upravo su bile zemqama u okru`ewu. Pored zna~aja dobrosu-
sedskih odnosa, koji su na dobrobit i u interesu svih, ta sarad-
wa nam je posebno va`na s obzirom na to da je jedan od uslova
za prijem u Evropsku uniju. 

U ve}ini regionalnih bezbednosnih inicijativa Srbija u~e-
stvuje ravnopravno. U nekima imamo status posmatra~a, ali je
na{a uloga svuda veoma konstruktivna. 

Izdvojio bih sastanak u Dubrovniku, odr`an na nivou po-
mo}nika ministara za politiku odbrane u septembru, na kome su
prvi put predstavnici zemaqa regiona radili bez posrednika.
Napravili su jedan koristan ugovor i perspektivan dogovor o
iskori{}avawu kapaciteta koje region mo`e da ponudi partne-
rima u Evropskoj uniji, Partnerstvu za mir i Ujediwenim naci-
jama. 

Iz Srbije su kao dva va`na resursa prepoznati Vojnomedi-
cinska akademija i Centar ABHO u Kru{evcu. 

PRIORITETI ME\UNARODNE
VOJNE SARADWE 

Razvijawe me|unarodne vojne saradwe
deo je napora Srbije za pribli`avawe
evropskim i drugim integracijama, ja~awa
wene bezbednosti i o~uvawa vitalnih nacio-
nalnih interesa.

Radi}emo i na intenzivirawu saradwe
u okviru Partnerstva za mir, unapre|ivati
saradwu sa Evropskom unijom i podr`ati voj-
nu ekonomsku saradwu ne samo sa evropskim
zemqama nego i sa onima koje su bile sna`an
partner nekada{we Jugoslavije u okviru po-
kreta nesvrstanosti.

[kolovawe na{eg kadra u inostranstvu
tako|e je prioritet. Doskoro, na primer, ni-
smo imali nijednog pripadnika na {kolova-
wu u SAD, a kada sam nedavno bio tamo u po-
seti, imali smo ih deset. Pro{iri}emo tu sa-
radwu, posebno sa Francuskom, a tako|e i
druge oblike stru~nog usavr{avawa, kao {to
su general{tabna i komandno-{tabna usavr-
{avawa i razni kursevi. To je ulagawe u qude
kao na{e najve}e bogatstvo i osnovni resurs
sistema odbrane. 

Sa zadovoqstvom isti~em i ono {to mi
mo`emo da ponudimo drugima, nastavqaju}i
dobru vojni~ku tradiciju u brojnim oblastima.
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Œ Koji su osnovni principi na{e poli-
tike odbrane?

– Nedvosmisleno opredeqewe poli-
tike odbrane Srbije jeste da imamo razvi-
jen sistem odbrane i sna`nu vojsku. To pod-
razumeva da imamo i jaku dr`avu. Moj li~-
ni prioritet u kreirawu politike odbra-
ne je stvarawe zdravih institucija u okvi-
ru sistema odbrane. Svaki deo sistema
mora biti ~vrst i otporan, jer samo u si-
nergiji mo`emo do}i do boqih rezultata. 

Da bi daqe sna`ili sistem, u Stra-
tegijskom pregledu odbrane poja~ali smo
neke wegove segmente. 

A skepticima koji misle da se re-
formom Vojska slabi mora se re}i da
gre{e. Mi apsolutno ho}emo sna`niju
vojsku i samo u proteklih sedam meseci
stvorili smo nove preduslove za weno
ja~awe. Pogledajte samo novi buxet,
znatno je ve}i nego u nekoliko prethod-
nih godina. Takav buxet }e omogu}iti bo-
qi standard qudi u sistemu i nova ula-
gawa u modernizaciju i opremawe. 

Tako|e, poboq{awem socijalnog i
materijalnog polo`aja pripadnika Voj-
ske ho}emo da u~inimo tu profesiju pri-
vla~nijom za mlade qude.

Veliki odziv regruta u posledwih nekoliko rokova je pozi-
tivan signal za novo rukovodstvo Ministarstva odbrane i mi-
nistra [utanovca. 

Svakako da se u na~elu zala`emo i za ve}e u~e{}e u me-
|unarodnim mirovnim misijama. U ovom trenutku, kada imamo
ovakvu situaciju sa Kosovom i Metohijom, razumqivo je da ne
mo`emo u ve}em broju da u~estvujemo u mirovnim misijama, ali
}e mera na{e snage sutra biti upravo u~e{}e u takvim opera-
cijama. 

Radenko MUTAVXI]

ske, za koju smo od Evropske komisije
prvi put pozitivno oceweni – i to je
istaknuto u wenom izve{taju krajem
novembra. To je zaista veliko pri-
znawe ministru i novom timu Mini-
starstva odbrane. 

Slede}i korak je zakqu~ivawe
Bezbednosnog sporazuma, tipskog
ugovora koji je do sada zakqu~ilo vi-
{e od devedeset dr`ava i me|una-
rodnih organizacija. Me|u wima su
i Ujediwene nacije, Evropska unija,
OEBS, Rusija, Ukrajina, Belorusija,
sve dr`ave Partnerstva za mir, Me-
diteranskog dijaloga, Australija...
Srbija je za sada jedina zemqa u
Evropi koja jo{ nije potpisala Bez-
bednosni sporazum. Posle wegovog
zakqu~ivawa prvi slede}i korak bio
bi otvarawe sedi{ta na{e misije u
Briselu. 

Mi smo zavr{ili Individualni
program partnerstva za 2008. i no-
silac tog posla bio je Sektor za po-
litiku odbrane, ta~nije na{a Uprava
za me|unarodnu vojnu saradwu. Ne
treba zaboraviti ni kolege iz MUP-
a i, naravno, Ministarstvo spoqnih
poslova, sa kojim blisko sara|ujemo.

Saradwa u okviru Partnerstva
za mir omogu}ava Srbiji da razvija
svoj sistem odbrane, da mo`e odgovo-
riti na sve rizike, izazove i pretwe.

Œ Svim navedenim procesima
prethodi kvalitetna priprema,
u kojoj se veliki deo posla oba-
vqa upravo u Sektoru za poli-
tiku odbrane, kome ste Vi na ~e-
lu. [ta je trenutno najaktuelni-
je {ta okupira najvi{e pa`we i
energije?
– Jedan od te`i{nih zadataka u

Sektoru za politiku odbrane bio je
rad na izradi strategijskih dokume-
nata, kao {to su Strategija nacio-
nalne bezbednosti, Strategija odbra-
ne i Strategijski pregled odbrane. 

Na tome je radila Uprava za
strategijsko planirawe, koja odre|u-
je tempo reformi sistema odbrane i
transformacije Vojske. 

Veoma je zna~ajan i rad na novoj organizaciji sistema od-
brane, gde kqu~nu ulogu ima Uprava za organizaciju, koja je sada
u na{em sastavu. Organizacija je upravo jedan od instrumenata
politike odbrane i veoma je va`no {to se vrh te funkcije na-
{ao u na{em sektoru. 

Jedan od zadataka Uprave za me|unarodnu vojnu saradwu
jeste da obezbedi iskustva iz inostranstva i podr{ku za te
procese. 

Isti~em i rad Instituta za strategijsko istra`ivawe, koji je
tako|e u sastavu Sektora za politiku odbrane, i koji je nedavno za
svoje aktivnosti dobio donaciju Norve{ke od 600.000 evra. 
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DONACIJE
Do sada je realizovana jedna donacija u

2004. godini (Nema~ka), dve tokom 2005. go-
dine (Kina i Nema~ka) i ~etiri tokom 2006.
godine (Evropska komanda Oru`anih snaga
Sjediwenih Ameri~kih Dr`ava, Danska,
Francuska i Velika Britanija).

U 2007. godini realizovano je 14 ugo-
vora o donacijama. Francuska je donirala
sredstva i opremu u vrednosti od 1.520 evra;
Danska u ukupnoj vrednosti od 161.322 evra
i 1.831.661 dinara (ra~unarska oprema,
kancelarijska oprema i name{taj); Norve{ka
u ukupnoj vrednosti od 1.386.116 evra i
6.200.000 norve{kih kruna (laka poqska
bolnica nivoa 2, oprema i materijali, kan-
celarijska oprema); Velika Britanija u vred-
nosti 461.450 dinara (sredstva za oprema-
we Medija centra); Institut Xeferson u
ukupnoj vrednosti od 185.000 dolara i
63.760 funti (oprema za uvo|ewe Interneta
i ostala oprema i materijali) i Program za
razvoj Ujediwenih nacija u vrednosti od
114.945 dolara (oprema za uni{tavawe min-
sko-eksplozivnih sredstava u Para}inu).

INTERVJU


